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روز گذش�ته چهارمين همايش ملي مديريت 
آلودگ�ي ه�وا و ص�دا در ش�رايطي در مرك�ز 
همايش هاي بين الملل صدا و سيما برگزار شد 
كه تمام كساني كه به نوعي در حفظ سلامت و 
پاكيزگي هوا نقش دارند گرد ه�م آمدند تا به 
تبادل اطلاعات بپردازند، البته تمام ميهمانان 
بزرگ و نامدار، كساني بودند كه طي 20 روزي 
كه هواي ته�ران زي�ر فش�ار آلاينده ها رنگ 
سياهي به خود گرفته بود و پايتخت مي رفت تا 
آخرين نفس هايش را بكشد، هيچ برنامه قابل 
اجراي درستي ارائه نكردند و دست روي دست 
گذاش�تند تا باد و باران به داد تهران رس�يد. 
در ميان اين ادعاها ش�ايد از ش�هردار تهران 
بتوان بهت�ر چيزی را پذيرفت آنج�ا كه  گفت: 
»بحث مقابله با آلودگي هوا بحثي سهل و ممتنع 
است. غصه من اين است كه موضوعي را كه ما 
مي خواهيم و مي توانيم، چ�را نمي توانيم اجرا 
كنيم...« و  البته رئيس سازمان حفاظت محيط 
زيس�ت هم به كلي گويي هاي هميش�گي اش 
ادامه داد و عنوان كرد: »سال 2015 از جنبه هاي 
جهاني، سال محيط زيست بود و رئيس جمهور 
از ابتداي دولت بر آن تأكيد داش�ت و همواره 
مطرح شده است كه دولت يازدهم، دولت محيط 
زيست است و...« حرف هايي كه اگر براي مردم 
آب نداشت حتماً براي مسئولان نان خوبي دارد!

ديروز چهارمين همايش مل��ي مديريت آلودگي 
هوا و صدا ميهمانان ويژه اي داشت. معصومه ابتكار 
معاون رئيس جمهور و رئيس س��ازمان حفاظت 
محيط زيست، محمدباقر قاليباف شهردار تهران، 
سيدحس��ن قاضي زاده هاش��مي وزير بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي و محمدهادي حيدرزاده 
مديركل حفاظت محيط زيس��ت اس��تان تهران 
گرد هم آمده بودند تا در م��ورد يكي از مهم ترين 

دغدغه ايراني��ان و به خصوص پايتخت نش��ينان 
تصميم گيري كنند.  هر چند معاون آموزش��ي و 
تحصيلات تكميلي دانش��گاه صنعتي ش��ريف از 
پيوستن سازمان حفاظت محيط زيست و دانشگاه 
علوم پزش��كي تهران به همايش مل��ي مديريت 
آلودگي ه��وا و صدا ب��راي اولين بار خب��ر داد اما 
خروجي سه دوره قبل اين همايش نشان مي دهد 
خيلي نمي ش��ود به خروجي اين گونه همايش ها 

دل خوش كرد. 
  حل مشكل آلودگي طي 5سال

» بحث مقابله با آلودگي هوا بحثي سهل و ممتنع 
اس��ت، غصه من اين اس��ت كه موضوعي را كه ما 
مي خواهيم و مي تواني��م، چ��را نمي توانيم اجرا 
كنيم. گويا برخي به دلاي��ل متعدد نمي خواهند 
كاهش آلودگي هوا صورت گيرد.« اينها بخشي از 
صحبت هاي شهردار تهران بود كه ضمن اشاره به 
برنامه هاي شهرداري تهران براي كاهش آلودگي 
هوا و با تأكيد بر اينكه معتقدم موضوع آلودگي هوا 
قابل حل است، گفت: »اين مس��ئله طي دو دهه 
ايجاد شده اس��ت و در كمتر از يك دهه مي توان 
آن را حل كرد. مي توان طي 10 سال بر وضعيت 
آلودگي مسلط ش��د و طي پنج يا ش��ش سال به 
وضعيت قابل قبولي رسيد.«قاليباف ادامه داد:»80 
درصد آلايندگي تهران فقط از وسايل متحرك اين 
شهر اتفاق مي افتد. تنها 20 درصد آلايندگي ناشي 
از ساير منابع است. چطور مي توان گفت 40 درصد 
آلودگي ناشي از منابع خانگي است. در حالي كه 
طبق مطالعات دقيق ما منابع خانگي 2/2 درصد 

در انتشار آلودگي نقش دارند.
  شهردار تهران با بيان اينكه در زمينه آلودگي هوا 
همه مس��ئوليت دارند و با طرح هايي مانند زوج و 
فرد از در منزل نمي توان مشكل آلودگي هوا را حل 
كرد، گفت: »مشكل آلودگي هوا با سياسي كاري 

حل نمي شود درحالي كه منابع توليد آلاينده ها 
مش��خص هس��تند و مصوبات قانوني نيز وجود 
دارد، ام��ا نمي دانيم چ��را اين مصوب��ات اجرايي 

نمي شود؟«
  ن�گاه علم�ي را جايگزين نگاه سياس�ي 

كنيد
وزير بهداش��ت هم حرف هايش را با انتقاد از نگاه 
سياسي به مسئله مقابله با آلودگي هوا آغاز كرد و 

خواستار يك نگاه علمي به اين مسئله شد. 
وی با بيان اينكه در كش��ور ما در حوزه آلودگي 
مش��كلاتي وجود دارد، تصريح ك��رد: »اگر كار 
مقابل��ه با آلودگي هوا به دس��ت دانش��گاهيان و 
غيرسياسيون س��پرده شود، رس��يدن به هواي 
پاك دست يافتني تر مي ش��ود.« دكتر هاشمی با 
بيان اينكه بخش عمده اي از اين هزينه ها را مردم 
مي پردازند و بخشي را هم دولت مي پردازد، گفت: 
»هزينه هاي ناشي از آلودگي هوا سال به سال در 
حال افزايش اس��ت. تهران از نظر اقليمي داراي 
شرايط اس��تثنايي و متأثر از ش��رايط و موقعيت 
خاصي است. چند شهر مهم دنيا نيز مشابه تهران 
هستند، اما با اقداماتي كه در آنها صورت گرفته، 
امروزه جزو پاك ترين شهرها محسوب مي شوند.« 
هاشمي با بيان اينكه روزانه چندين ميليون نفر در 
شهر تهران حضور داشته و در آن تردد كرده و آن را 
آلوده مي كنند و در اين شرايط قانون گريزي يكي 
از رويه هاي عادي ما ش��هروندان و ملاحظه گري 
بخش��ي از رويه عادي مديريت ما شده است، به 
حذف نشدن موتورسيكلت هاي كاربراتوري و از 
رده خارج كردن خودروهاي فرس��وده و كنترل 
خودروهاي تولي��دي ش��ركت هاي مختلف، به 
خاطر ترس از ايجاد مشكلات اقتصادي و معيشتي 
براي بخش��ي از جامعه اش��اره كرد و اظهار كرد: 
»دس��تگاه هاي مختلف آلودگي هوا را به گردن 

يكديگر مي اندازند، اما ما يك حكومت هس��تيم 
و جدا از هم نيستيم، بنابراين بايد يكپارچه عمل 
كنيم چون كارنامه اين دولت ب��ه طور يكپارچه 

ديده و بررسي مي شود.«
  در فضاي بين المللي شرايط خوبي داريم!

اما صحبت هاي رئيس س��ازمان حفاظت محيط 
زيست مثل هر دفعه س��ر و ته مشخصي نداشت 
و »آسمون ريس��مون« كردن هاي ابتكار همه را 
دست خالي گذاشت.  معصومه ابتكار كه با سمت 
معاون رئيس جمهور صحبت مي كرد، با بيان اينكه 
بين 30 تا 35 ميليون هموطن ايراني تحت تأثير 
آلودگي هوا قرار دارند و آس��يب هاي بهداشتي و 
هزينه هاي سنگيني به اقتصاد كلانشهرها تحميل 
مي ش��ود، گفت: »امروز ما در ش��رايط اضطراري 
قرار داري��م، البته امس��ال رهبر معظ��م انقلاب 
سياس��ت هاي كلي محيط زيس��ت را براي قواي 
سه گانه ابلاغ كردند و اين بسيار مهم بود. در اين 
سياست ها خط مشي كلي نظام مشخص مي شود و 
پشتوانه محكمي است و يك دلگرمي براي فعالان 
اين عرصه است چراكه مخاطب سياست هاي كلي 
محيط زيست تنها دولت نيست بلكه قواي سه گانه 
و آحاد مردم مخاطب اين سياس��ت ها هستند.« 
با اين س��خنان، رئيس س��ازمان حفاظت محيط 
زيس��ت توپ را به زمين ديگر سازمان ها و نهاد ها 
انداخت و با خيال راحت به مباحثي پرداخت كه 
از آنها آبي ب��راي ايرانيان گرم نمي ش��ود.  ابتكار 
ادامه داد: »س��ال 2015 از جنبه ه��اي جهاني، 
س��ال محيط زيس��ت بود و دو واقعه مهم در اين 
سال اتفاق افتاد. موضوع اول بحث سياست هاي 
توسعه پايدار بود كه رئيس جمهور از ابتداي دولت 
بر آن تأكيد داشت و همواره مطرح شده كه دولت 
يازدهم، دولت محيط زيست است و در اجلاسي 
كه در حاشيه مجمع عمومي نيويورك برگزار شد، 
رئيس جمهور تأكيد كرد برنامه ايران براي توسعه 
پايدار جدي اس��ت. علاوه بر اين در سال 2015 
يك توافق بزرگ جهاني نيز داشتيم و 195 كشور 
جهان پس از دو س��ال ت��لاش پيرامون گرمايش 
زمين كه به آلودگي هوا نيز مربوط مي شود، براي 

كاهش انتشار گازهاي گلخانه اي توافق كردند.«
وي توضيح داد: »دول��ت از ابتدا در اين فرآيند نه 
تنها حضور داشت، بلكه نقش مهمي را نيز ايفا كرد 
و ايران براس��اس توانمن��دي بخش هاي مختلف 
وعده داده اس��ت تا س��ال 2030 انتشار گازهاي 
گلخان��ه اي را 4 درص��د و در ص��ورت رفع كامل 
تحريم ها و برقراري ش��رايط متعادل تا 8 درصد 
كاهش دهد.« به هرحال خانم رئيس از ش��رايط 
خوب ايران از جهت سياس��ت هاي كلي و فضاي 
بين المللي عمومي خبرداد. ام��ا نگفت چرا اينها 
به داد هواي ناسالم ش��هرهاي ايران نمي رسند و 
در زماني كه شاخص آلاينده هاي هواي تهران به 

بالاي 200 رسيده بود، ايشان كجا بود. 
صحبت هاي مطرح شده در چهارمين همايش ملي 
مديريت آلودگي هوا و صدا نشان داد باز هم يك 
هزينه گزاف براي برگزاري همايشي صرف شد كه 
نمي توان به كمترين نتيجه از آن دل خوش كرد؛ 
صحبت هاي كلي و بي اثر كه نه مخاطبي داش��ت 
و نه س��ازمان و نهاد و وزارتخان��ه اي را هدف قرار 
مي داد، گواه اين ادعاست كه تا سال بعد و همايش 
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   متهمان آلودگي هوا در چهارمين همايش ملی مديريت آلودگی هوا و صدا گرد هم آمدند

ابتكار: در فضای بين المللی شرايط خوبي داريم!

2فرصت 5ماهه و 10ساله قالیباف به آلودگی هوا

س�لام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

  آلودگي سطح خيابان ها با نخاله جوي هاي آب
 مهاجران�ي- تهران: ش��هرداري تهران طرح جم��ع آوري زباله ها و 
نخاله هاي داخل جوي هاي آب را اجرا مي كند ولي اين طرح از س��وي 
پيمانكاران به صورت ناقص اجرا مي ش��ود و آلودگي معابر شهري را به 
دنبال دارد. بيشتر پيمانكاران نخاله و فاضلاب داخل جوي هاي آب را 
در كنار جوي مي ريزند تا خودروهاي زباله بر بيايند زباله ها را جمع آوري 
كنند. در فاصله زماني تا جمع آوري نخاله ها ب��ه دليل تردد خودروها 
و عابران پياده در خيابان و اطراف آن پخش مي ش��ود كه لازم اس��ت 
ش��هرداري بر اين كار نظارت كند تا آلودگي جوي هاي آب در س��طح 

خيابان ها پخش نشود.

   جوابيه
در پي درج پيام يكي از شهروندان پيرامون »لزوم مرمت روكش آسفالت 
خيابان هاي تهران و رف��ع چاله هاي موجود در س��طح معابر« در تاريخ 
بيس��ت و يكم دي ماه در روزنامه جوان، روابط عمومي معاونت عمراني 
و فني شهرداري جوابيه اي ارسال كردند كه در آن آمده: فصل زمستان 
زمان مناس��ب اجراي عمليات لكه گيري در سطح معابر نيست و تلاش 
براي تكميل اقدامات مرمتي در معابر بلافاصله پس از بهبود شرايط آب 
و هوايي از سر گرفته مي ش��ود. با اين وجود چنانچه عوارض خرابي در 
هريك از معابر بزرگراهي و غير بزرگراهي تبديل به چاله ش��ده و نياز به 
مرمت فوري دارد، مورد را با ذكر دقيق نشاني به سامانه ارتباطات مردمي 
137 اطلاع دهيد تا به سرعت توسط معاونت فني و عمراني شهرداري 
مربوط ترميم شود. لازم به ذكر اس��ت آنگونه كه دوربين هاي ترافيكي، 
بازرسي هاي چشمي و ساير منابع اطلاعاتي نشان مي دهند، امسال ميزان 
آبگرفتگي ها در سطح معابر شهر تهران با وجود رشد قابل توجه ميزان 
بارندگي كاهش محسوسي داشته است. همچنين كارشناسان واحدهاي 
نظارت ميداني اداره كل هماهنگي فني و عمراني مناطق و سازمان هاي 
شهرداري تهران به طور مستمر مشغول بازديد از وضعيت معابر در سطح 
مناطق بيست و دو گانه شهرداري تهران هستند تا اقدامات اضطراري به 

منظور رفع ناهمواري هاي سطح معابر با كيفيت مطلوب انجام شود. 

فقط 15 درصد از صنعت خوراكي ها زير بار برچسب رنگي سلامت رفته اند  

يك چهارم نان و  كباب ها خوردني نيستند
اگر شما هم از طرفداران پر و پا قرص لواشك و 
آلوچه هاي خوش رنگ و لعابي هس�تيد كه در 
تفرجگاه هايي، همچون دربند، دركه يا فرحزاد در 
كنار قليان و كباب داغ و نان داغ فروخته مي شود 
بايد بدانيد نتايج آزمايش هاي س�ازمان غذا و 
دارو نشان مي دهد صد در صد اين خوراكي ها 
از رنگ هاي مصنوعي اس�تفاده ش�ده اس�ت. 
حتي به برخي از اين فرآورده ها، »تارتارازين« 
كه رنگي صنعتي و صد در صد سرطانزاس�ت، 
 اضافه ش�ده اس�ت. بگذريم از اينك�ه نيمي از 
اين نمونه ها آلودگي ميكروبي هم داش�ته اند. 
ماجرا از يك پيام در شبكه هاي اجتماعي آغاز شد؛  
پيامي درباره آلودگي و غير قابل مصرف بودن آلوچه ها 
و ترش��يجات پر طرفداري كه پاي ثابت خوراكي ها 
هنگام گردش و تفريح در تفرجگاه هاي شهر تهران 
اس��ت. در اين پيام آمده بود رنگ و لعاب زيباي اين 
ترش��ي ها و آلوچه هاي جنگلي به خاطر اس��تفاده 
از رنگ ه��اي صنعتي اس��ت. در همي��ن زمينه روز 
گذشته حسين رستگار، رئيس آزمايشگاه هاي مرجع 
وزارت بهداشت در نشست خبري همايش كشوري 
آزمايشگاه هاي برتر س��ازمان غذا و دارو تأييد كرد، 
 آزمايش نمونه هاي مختلف جمع شده از بازار مصرف 
كه از سوي معاونت غذا و داروي دانشگاه شهيد بهشتي 
تهران انجام شده است،  نشان داده كه صد در صد اين 
خوراكي هاي پرطرفدار داراي رنگ هاي مصنوعي و 
حتي صنعتي و نيمي از آنها حتي آلودگي ميكروبي 
دارند. رسول ديناروند، رئيس سازمان غذا و دارو هم 
در اين نشست از آلودگي و غير قابل مصرف بودن 24 
درصد از نمونه هاي خوراكي هايي نظير نان،  كباب، 
نمك و امثال آنها در بررسي هاي انجام شده توسط 

آزمايشگاه هاي دانشگاه هاي علوم پزشكي و استان ها 
خبر داد؛ نمونه هايي كه شايد هر كدام از ما پيش از 
آنكه مسئولان بهداشت محيط دانشگاه ها و مأموران 
تعزيرات حكومتي به صرافت جمع آوري آن بيفتند از 

طعم آن چشيده باشيم. 
   جمع  آوري وظيفه ما نيست!

چرا اين نمونه هاي آلوده جمع آوري و با توزيع كنندگان 
آن برخورد نمي شود، سؤالي است كه حسين رستگار 
در پاس��خ به آن گف��ت: ماجراي آلودگي لواش��ك و 
آلوچه هاي فله اي عرضه شده در تفرجگاه ها به تازگي 
كشف شده و بناست با ارس��ال گزارش آن بازرسان 
دانشگاه علوم پزشكي شهيد بهشتي براي برخورد با 
اين فروشندگان اقدامات لازم را انجام دهند.  ديناروند 
اما در پاسخ به اين سؤال كه چرا با وجود شناسايي اين 

تخلفات و اينكه به گواهي آزمايشگاه هاي استاني 24 
درصد خوراكي هايي كه به ش��كل غير بسته بندي و 
صنعتي عرضه مي شود مرجوعي و غير قابل مصرف 
است برخورد نمي ش��ود،  گفت: برخورد و شناسايي 
اين تخلفات در حوزه كاري معاونت بهداشتي است و 

مسئوليت ما در حوزه خوراكي هاي صنعتي است. 
   تبعيت 15 درصدي از راهنماي رنگي سلامت

رئيس سازمان غذا و دارو در پاسخ به سؤال »جوان« 
درباره اجراي طرح برچسب گذاري رنگي موادغذايي 
نيز گفت: ب��ا اجراي اين طرح مي��زان نمك، روغن و 
شكر مورد استفاده در مواد غذايي از طريق سه رنگ 
سبز، زرد و قرمز مشخص مي شود، چراكه هم اكنون 
مصرف نمك در ايران 2/5 برابر دنياست. با وجود اين، 
بررسي ها نشان مي دهد فقط 15 درصد از فرآورده ها 

در حال حاضر به برچس��ب چراغ راهنماي تغذيه اي 
مجهز شده اند و تا پايان سال به كارخانجات فرصت 
داده شده كه اين برچس��ب راهنماي تغذيه اي را در 
محصولات خود درج كنند، اما برخي از توليد كننده ها 
اين موضوع را به آخرين دقاي��ق موكول كرده اند. به 
گفته وي در حال حاضر اين طرح به صورت تشويقي 
اجرا مي ش��ود و مش��وق هايي همچون امتيازاتي در 
اعطاي پروانه ها به توليد كنن��دگان داوطلب اجراي 
برچسب رنگي سلامت كالا داده مي شود، اما از سال 

95 نصب اين برچسب اجباري مي شود. 
   مكمل هاي آلوده به روانگردان

مديركل آزمايشگاه مرجع س��ازمان غذا و دارو در 
ادامه اين نشست خبري با اشاره به جواني 24 ساله 
كه به دليل استفاده از مكمل ها در حجمي بالا، كبد 
خود را از دس��ت داده، افزود: مص��رف غيرمنطقي 
و نادرس��ت مكمل ها مي تواند باع��ث بيماري هاي 
مختلف و حتي مرگ در فرد ش��ود. بن��ا به تأكيد 
رس��تگار برخي از اين مكمل ها به مواد غيرمجاز و 
روانگردان  آلوده هستند.  وي ضمن هشدار نسبت 
به عوارض ناش��ي از مصرف محصولات ماهواره اي 
گفت: متأس��فانه بايد بگويم كه اگر كس��ي از اين 
محصولات اس��تفاده كرد و اتفاقي برايش افتاد، به 
هيچ عنوان عامل آن قابل ردياب��ي نخواهد بود. در 
ميان اين محصولات، مواد آرايش��ي – بهداش��تي 
بيشترين قاچاق را دارند. رستگار به عوارض ايجاد 
ش��ده از طريق مصرف بوتاكس و ژل هاي تقلبي به 
ويژه در آرايشگاه ها اشاره كرد و افزود: حتي پزشكان 
نيز تحت شرايط خاصي اجازه تزريق ژل و بوتاكس را 
دارند، اين در حالي است كه در برخي آرايشگاه ها به 

سادگي از اين مواد استفاده مي شود. 

  امان الله اماني، مديركل تأليف كتب درسي با بيان اينكه برنامه تغيير 
ساعات آموزشي كتاب هاي درسي به ش��وراي عالي آموزش و پرورش 
پيشنهاد داده شده است تا ضمن بررس��ي تصويب شود، درباره تغيير 
كتاب هاي درسي پايه دهم گفت: در س��ال آينده وارد سال اول دوره 
متوسطه دوم مي ش��ويم و پايه دهم را خواهيم داش��ت. در پايه دهم 
به دليل رشته هاي آموزش��ي مختلف و با وجود شاخه ها و رشته هاي 
مختلف، كتاب هاي متعددي را نيز خواهيم داش��ت. البته عنوان اين 
كتاب ها هنوز مصوب نشده است اما دفتر تأليف، پيش توليدها را آغاز 

كرده تا با تأييد عناوين نهايي توليد شود. 
  رئيس س��ازمان حج و زيارت از انتقال 
پيكر آخرين گروه از جان باختگان فاجعه 
منا در هفته آينده به ايران خبرداد. سعيد 
اوحدي اظهار كرد: تا اي��ن لحظه پرونده 
شناس��ايي همه مفقودان فاجعه منا بسته 
ش��ده اس��ت كه البته اين به معناي بسته 
شدن كليت پرونده اين فاجعه نيست. وي 

با اشاره به تأكيد مقام معظم رهبري بر بازماندن اين پرونده و زنده نگه 
داش��تن ياد و خاطره جان باختگان فاجعه منا افزود: 42 خانواده از 79 
خانواده اي كه پيكر عزيزانشان در عربس��تان دفن شده است، رضايت 

داده اند كه پيكر آنها در مقبره الشهدا باقي بماند. 
  نماين��ده مقام معظ��م رهب��ري در اتحاديه انجمن هاي اس��لامي 
دانش آموزان گفت: پديده نفوذ از سوي دشمنان را بايد جدي گرفت و به 
لحاظ حفاظتي خود را براي مقابله با توطئه هاي خصمانه دشمنان آماده 
كنيم. حجت الاسلام والمسلمين حاج علي اكبري تأكيد كرد: ما به لحاظ 
حفاظتي بايد بيشتر مراقب جوانان باشيم، زيرا دشمنان با نقشه هاي 
شيطاني در پي نفوذ و ضربه زدن به جوانان و نسل جديد هستند. مقام 
معظم رهبري در بيانات اخير خود به مسئله نفوذ اشاره كردند و فرمودند 
»قصه نفوذ موضوع عجيبي اس��ت و من با خبرم كه دشمن براي اين 
مسئله طراحي هاي جدي انجام داده است و طرح هاي خود را عملياتي 

مي كند« به همين دليل مردم بايد اين موضوع را جدي بگيرند. 
  مديركل اوقاف و امور خيريه اس��تان تهران با بيان اينكه نيت واقف 
در ساخت بيمارستان سوانح سوختگي واقع در خيابان شهيد مطهري 
تهران اجرا مي ش��ود، گفت: با پيگيري هاي اوقاف اس��تان تهران از دو 
سال گذشته مكاتبات لازم با وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
براي اخذ مجوز جهت ساخت بيمارستان سوانح و سوختگي براساس 
كارشناسي مسئولان اين حوزه و بررس��ي نياز استان و كشور صورت 
پذيرفته و مجوز لازم صادر شد و در همين راستا شهرداري تهران اقدام 
به صدور جواز عمليات عمراني كرد. حجت الاسلام غلامرضا محمدزاده 
ادام��ه داد: پس از برگزاري جلس��ات هماهنگي و امض��اي تفاهم نامه 
في مابين اداره كل اوقاف استان تهران و دانشگاه علوم پزشكي شهيد 
بهشتي مقرر ش��د هزينه هاي احداث اين بيمارس��تان از محل درآمد 
موقوفه و خيرين تأمين شود و پس از احداث، تجهيز و اداره اين مجموعه 

بر عهده اين دانشگاه قرار گيرد. 

 اعتراض به بي برنامگي وزير ورزش  
در توسعه ورزش همگاني 

 سرانه ورزشي هر تهراني
 43 سانتيمتر مربع است

 انتقاد رئيس كميس�يون فرهنگي و اجتماعي ش�وراي شهر تهران از 
بي برنامگ�ي وزارت ورزش و جوانان در حوزه اوق�ات فراغت جوانان و 
توسعه ورزش همگاني درحالي است كه شهر تهران از لحاظ امكانات و 
فضاهاي ورزشي نسبت به جمعيت 10 ميليوني جزو فقير ترين شهرهاي 
كش�ور به حس�اب مي آيد، به گونه اي كه س�رانه مجموعه هاي فضاي 
ورزشي براي شهروندان پايتخت با كسري 5۷ سانتيمتري روبه رو است. 
شهرتهران بامسائل و مشكلات بسياري در گير است و آلودگي هوا و محيط 
زيست و كم تحركي همواره تهديدي براي س��لامت شهروندان به حساب 
مي آيد و فقط 20 درصد جمعيت تهران ورزش مي كنند. اين درحالي است 
كه به دليل كمبود فضاها و امكانات ورزش��ي در تهران امكان پرداختن به 
ورزش همگاني براي بيشتر ش��هروندان فراهم نيست و فضاها و مكان هاي 
ورزشي احداث شده از سوي ش��هرداري به رغم تلاش هاي صورت گرفته 
جوابگوي نياز شهروندان و خانواده هاي آنان براي ورزش و ورزش همگاني 

نيست. 
  وزارت ورزش و جوانان در حوزه جوانان برنامه اي ندارد

روز گذشته رئيس كميس��يون فرهنگي و اجتماعي شوراي اسلامي شهر 
تهران در جري��ان ارائه گزارش وزير ورزش و جوان��ان در خصوص اقدامات 
ورزشي در شهر تهران گفت: وزارت ورزش هر چند در موضوعات مختلف 
ورزشي فعاليت دارد اما اين سؤال مطرح است كه چقدر از ورزش همگاني 
حمايت كرده و آيا اين تلاش هاي صورت گرفته پاس��خگوي نياز ش��هري 

است يا خير؟
 حجت الاسلام عبدالمقيم ناصحي افزود: در اكثر كلانشهرها ورزش همگاني 
در راستاي توسعه آن با هماهنگي مديريت يكپارچه شهري صورت مي گيرد 
و در واقع مشخص نيست وزارت ورزش در برنامه ششم توسعه چه تصميمي 
را براي توسعه ورزش در كلانشهرها و به ويژه تهران گرفته است.  وي گفت: 
متأسفانه در حوزه جوانان و پر كردن اوقات فراغت برنامه فراگيري در سطح 
جامعه ديده نمي شود و اين در حالي است كه براي رفع مشكلات جوانان نياز 

به برنامه هاي اساسي داريم. 
  دست نيافتن به سرانه ورزشي يك متري 

وزير ورزش و جوانان در جلسه ش��ورا با ارائه گزارشي از عملكرد وزارتخانه 
متبوع گفت: ورزش موج��ب افزايش طول عمر و اميد ب��ه زندگي و اضافه 
وزن باعث كاهش عمر مي شود و در واقع طبق نظر كارشناسان، سه سال از 
ميانگين عمر مي كاهد.   محمود گودرزي افزود: در مقطع راهنمايي در شهر 
تهران از محور انقلاب به بالا شاهد افزايش چاقي فوق العاده در بين فرزندان 

هستيم و اين اتفاق به خصوص در بين دختران بيشتر است. 
وي با اشاره به برنامه ريزي وزارت ورزش و جوانان در دولت يازدهم گفت: در 
دو سال گذشته و با محور قرار دادن ورزش همگاني شاهد رشد 15 درصدي 
در اين بخش بوده ايم.  وزير ورزش در خصوص زيرساخت ها در حوزه ورزش 
بيان داشت: ميانگين در اين زمينه 73 سانتيمتر است كه قرار بود در قانون 
برنامه چهارم توسعه اين رقم افزايش يابد و به متراژ يك متر برسد اما به دلايل 

مختلفي اين اتفاق صورت نگرفت. 
  كمترين سرانه ورزشي براي پايتخت نشينان

وزير ورزش و جوان��ان با بيان اينكه تنه��ا 20 درصد م��ردم تهران ورزش 
مي كنند، گفت: بر خلاف تصور عمومي تهران در زمينه تعداد ورزشگاه بسيار 
عقب است، به گونه اي كه كل سرانه ورزش در تهران با توجه به فضاي ورزشي 
شهرداري، بخش خصوصي و وزارت ورزش، 43 سانتيمتر است و ما در اين 
زمينه با كسري 57 سانتيمتري روبه رو هستيم كه مي توانيم اين سرانه را با 

توجه به ظرفيت شهرداري ها و بخش خصوصي افزايش دهيم. 
وي افزود: متأسفانه ش��هر تهران از لحاظ س��رانه هاي ورزشي نسبت به 
ساير شهرهاي كشور فقيرتر است و اين موضوع به لحاظ تعداد جمعيت و 
وضعيت زيست محيطي و محدوديت هاي فضاي ورزشي است و چنانكه 
اين روند ادامه پيدا كند در آينده مشكلات ما بيشتر خواهد شد و فراموش 
كردن پايتخت غير قابل گذشت اس��ت.  گودرزي به آمار سرانه ورزش در 
تهران، شميران و شهر ري اش��اره كرد و گفت: در شميران سرانه ورزشي 
بيش از حوزه هاي ديگر و حدود 35 درصد و كمترين سرانه ورزشي ما در 

شمال شرق تهران است.

بيژن يا نچشمه 

پيام سواري جوانمردي

 آموزش و پرورش
 در برابر نفوذ آسيب پذير است  

جاي ترديد نيست كه دغدغه مسائل فرهنگي از ديرباز در بيانات مقام 
معظم رهبري موج مي زند. از س��ال ها قبل اس��تفاده از تعابيري چون 
»تهاج��م فرهنگي«، »ش��بيخون فرهنگي« و »جنگ ن��رم« از عمق 
تيزبيني معظم له از شناخت درس��ت جريانات و جبهه هاي فرهنگي 
دشمن در خارج از كشور حكايت داش��ت، بر اين اساس با ابعاد تهاجم 
فرهنگي، ش��بيخون فرهنگي و جنگ نرم نتوانست به نظام جمهوري 
اس��لامي ضربه وارد كند بنابراين از بعد قوي تري مانند دشمني نرم و  
استفاده از )پروژه نفوذ( در داخل كشور را در دستور كار خود قرار داده 
است كه نبايد از اصل موضوع نفوذ غافل شويم، دشمن در حال طراحي 
و برنامه ريزي در اين زمينه است. دو روش عمده طراحان و برنامه ريزان 
اين پديده »نفوذ موردي« و »نفوذ ش��بكه اي و جرياني« هس��تند. در 
تبيين نفوذ موردي كه نمونه هاي زيادي در گذش��ته و حال دارد، در 
اين شيوه كه در دستگاه هاي سياسي، حكومتي و حتي ديني سابقه اي 
طولاني دارد، عناصر نفوذي با زدن ماسك رفتاري يا گفتاري و در چهره 
دوست، در خانه افراد مورد نظر يا دستگاه و تشكيلات فرد مسئول ورود 
مي كنند. »جمع آوري اطلاعات« و »جاسوسي« از جمله اهداف نفوذ 
موردي هستند اما هدف مهم تري كه در نفوذ موردي تعقيب مي شود 

»تصميم سازي« است. 
»نفوذ جرياني و شبكه اي« خطرناك تر از روش هاي ديگر است. در اين 
روش، دشمن عمدتاً با دو وسيله »پول و جاذبه هاي جنسي«، در درون 
ملت و در داخل كشور شبكه سازي مي كند تا آرمان ها، باورها و در نتيجه 
سبك زندگي را تغيير دهد. در نفوذ بسيار خطرناك جرياني، مجموعه اي 
از افراد با هدفي دروغين، با روش هاي متفاوت با هم مرتبط مي شوند تا 
نگاه آنها به مسائل مختلف به تدريج تغيير كند و شبيه نگاه دشمن شود. 

)مقام معظم رهبري 94/9/4، ديدار با فرماندهان بسيج(.
    نفوذ در آموزش و پرورش

آموزش و پرورش به علت آموزش افراد بر اساس سازه هاي فكري، معنوي 
و اعتقادي از جمله مؤلفه هايي است كه توسط نظريه پردازان فرهنگي 
دش��من مورد توجه قرار گرفته اس��ت و مي توان گفت حوزه آموزش و 
پرورش تغيير ذائقه فرهنگي جامعه است. مسئله پروژه نفوذ در مراكز 
تصميم سازي كه با شكست مواجه شد، به نفوذ در ارائه جامعه به خصوص 
قشر نوپاي جامعه دلخوش كرده است. مسئله نفوذ مسئله اي مهم و در 
دستور كار دش��منان براي ساليان گذشته و نيز مس��ئله اي مهم براي 
دولتمردان و افراد تصميم گير در كش��ور ما بوده است كه در اين مدت 
اخير و به خصوص بعد از برجام توجه و تأكيد و هش��دار هاي زيادي در 
اين مورد توسط رهبر معظم انقلاب صورت گرفته است. با توجه به اين 
هشدار مؤكد نظام آموزش��ي و وزارت آموزش و پرورش كشور كه ركن 
اصلي توجه دشمن براي نفوذ است، بايد مسئولان آموزش و پرورش از 
ورود در مناقشات جناحي و حزبي و اختلافات سياسي اجتناب كنند، 
البته بايد ديد سياسي و آگاهي سياسي داش��ته و صاحب نظر و قدرت 
تحليل داشته باشند اما جناح بندي و مناقشات سياسي درست نيست و 
اينكه اهتمام و توجه ويژه اي به امر نفوذ و حفظ آمادگي نيروهاي مؤمن 

و هوشيار در برابر خطر نفوذ دشمن داشته باشند. 
آموزش و پرورش كه وظيفه خطير آموزش جامع��ه براي تداوم انقلاب 
را دارد، بايد برنامه ها و نظام آموزشي خود را مورد باز بيني قرار داده و با 
طرح ريزي برنامه ها و تأليف كتب علمي، آموزشي، فرهنگي و پرورشي 
به روش��نگري و آموزش افراد در خصوص آموزش خود كه در بين افراد 
حس��اس و تأثير پذير قرار دارند بپردازد و با آموزش و ج��ذب نيرو و به 
خصوص تربيت معلم��ان و كارمندان با مؤلفه ه��اي ضد نفوذي به تأثير 
در اين امر مش��غول كار و جامعه را به نحوي آم��وزش دهند كه همه در 
مقابل نفوذ دشمن بيدار و هوشيار شوند؛ راهكارهاي دشمن را بدانند و 
در زمين دش��من بازي نكنند و ناخواسته در دام برنامه هاي دشمن گير 
نيفتند كه با توجه به اين موارد مذكور نقش ويژه آموزش و پرورش روشن 
است.  به خصوص دانشگاه فرهنگيان كه وظيفه جذب و پرورش معلمان 
را برعهده دارد. برنامه هاي پرورشي دانشگاه فرهنگيان بايد دوباره مورد 
باز بيني قرار گرفته و واحدهاي درس آشنايي و مقابله با جنگ نرم و نفوذ 
فرهنگي تدريس شود و دانشجويان يك پروژه و تحقيق علمي و نظريه اي 
در رابطه ب��ا آن ارائه دهند چراكه با فعاليت اس��ت كه اي��ن امر نهادينه 
مي شود. بر اين اساس مي توان گفت سيستم آموزش ما دقيقاً در نقطه اول 
نفوذ قرار دارد و بسيار تأثير مي پذيرد و در جايگاه آسيب پذيري مي باشد. 
اگر سيس��تم و متوليان آموزش ما به هشدار هاي رهبري توجه و خود را 
براي مقابله با اين امر آماده نكنند و در ميزان فعاليت هاي ضد نفوذي خود 
نيافتند با اين حال با تهاجم بي صداي دشمن غافلگير خواهند شد و اين 
فضا در حق جامعه است كه امري را مهمل بگيرند، آن هم براي افرادي كه 
حساس هستند و تأثير پذيري بسياري دارند و آشنايي با هجمه دشمن 
ندارند. بنابراين بايد بيشتر تلاش كرد در خانه هاي خود توسط دشمن به 

دست خود غافلگير نشويم...
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